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De dicliter/sciirijver 
Hugo Claus was, hoewel 
hij nog getrouwd is, drie 
jaar zeer intens bevriend 
met de jonge actrice KIT-
TY COURBOIS. 

Het was een romance 
tussen twee totaal ver
schillende mensen, die 
elk hun eigen opvatting 
over de liefde hadden. 
Het was een romance met 
ups en downs, met haat en 
liefde, met een wisselende 
meester en knecht-ver
houding. Het was een 
diepgaande liefde die ech
ter toch niet de GROTE 
LIEFDE Week. 

Drie jaar lang waren zij 
echter haast onafscheide
lijk. Hugo Claus schreef 
het toneelstuk VRIJ
DAG" en KITTY COUR
BOIS speelde een dei-
hoofdrollen in dit succes
stuk. In deze tijd bloeide 
de liefde op, leerden zij el
kaar kennen en het was 
niet alleen belangstelling 
voor zijn toneelstuk, dat • 
HUGO CLAUS als VRIJ
DAG gespeeld werd steeds 
in het theater of in de 
buur t was. 

„Ik blijf steeds aan „Vrij
dag"" werken", verklaarde hij 
in die tijd In interviews. Maar 
ïn feite was het Kïtty die hem 

ichter-schrijver 
schreef boek over 
zijn verhouding mei 1 



15 

door 
HENK VAN 
DER MEYDEN 

Foto: Nico Koster 

die verliefd is, is in wezen 
masochistisch. En pijn lijden 
vind ik zelf met erg. Ik heb nu 
karate-lessen genomen. Een 
Japanse leraar komt vaak bij 
me. Hij doet me wel pijn bij 
die oefeningen, maar dat vind « 
ik niet erg, ik vind het eigen
lijk wel leuk en zo is het in een 
liefdesverhouding ook. Je 
straft elkaar, je doet elkaar 
verdriet maar dat hoort alle
maal bij een grote liefde". 

Grote liefde, hij spreekt het 
woord bijzonder uit. 

„Het is ook bijzonder", zegt 
hij, „als je de grote liefde 
vindt. Er zijn vrouwen die je 
seksueel aantrekkelijk vindt 
en er zijn vrouwen met wie je 
kan praten, die je geestelijk 
ontzettend aantrekken. En 
werkelijk het is een mirakel 
als zoiets samenvalt. Dan moet 
je dat vasthouden.. . Dan ko
men er kortsluitingen, er ko
men gevoelens als trots en 
geldingsdrang in het spel, maar 
dan is het wel fantastisch." 

OVER HET NAAR BED 
GAAN heeft Hugo Claus zijn 
eigen duidelijke visie. 

Ridicuul 
„Ik zei al dat ik niet van 

vrouwen houd die telkens met 
een ander naar bed gaan. Ik 
ben ook niet zo. Ik ben niet 
echt een vrouwenman, die het 
leuk vindt allerlei vrouwen te 
versieren. Ik. vind het gewoon 
niet leuk. Ik vind ook de hele 
versiertoer vervelend, want 
die zit nog altijd vast aan al
lerlei sociale conventies van. 
vroeger. De vrouw maakt er 
— dat is zij gewend — ?n spel
letje van en de man vindt dat, 
als hij die vrouw erg aar
dig vindt, nog leuk ook. Het is 
een heel spel vol frivoliteiten 
maar ik hou er niet van. Je 
moet naar zoveel prietpraat 

. luisteren. Ik heb er gewoon 
seen geduld voor. i k i n t p r p s - • 

Kitty Courbois 

gië en Nederland woont, maar 
overigens veel m Amsterdam 

'is., is trouwens zeer enthou
siast over de Nederlandse 
vrouw. 

Hij zegt me: „Vroeger zagen 
ze er uit als melkmeisjes met 

. hun kunstnijverheidstassen, 
•nu zijn ze die lijd ontgroeid-
En het Irjkt wel of ze in_elk 

• opzicht modieuzer zijn ge.wor-
rl̂ n r>f rink hun gebeente, hun 
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in die tijdjn interyïe-W'S. Maar 
in feite was het Kitty die hem 
zo aantrok en telkens als een 
magneet hij deze produktie 
haalde. Hij werkte ook met 
haar in „Theresa". 

Hugo Claus was verdrietig dat deze romance voorbij 
ging, waarvan hij had gedacht dat het zijn grote 
liefde was. 

Einde 
Het was een liefde, die 

oneindig leek maar acht 
maanden ' geleden kwam er 
een einde aan deze romance. 

In de praktijk was deze lief
de onmogelijk gebleken. „Kit. 
ty was een KREEFT", aldus 
HUGO CLAUS, „en Kreeften 
trekken zich altijd terug". 

HUGO CLAUS geeft toe, dat 
hij verdrietig was dat deze ro
mance voorbij ging, waarvan 
hij had gedacht dat het zijn 
grote liefde was. 

Waarom het voorbij ging 
waarom het eindigde heeft 
hem lange tijd bezig gehou
den. 

En zoals hij me gistermid
dag zei in zijn Amsterdamse 
grachtenhuis: „Uit een soort 
persoonlijke hygiëne, een wil 
om een bevrijdend gevoel te 
krijgen, schreef ik de afgelo
pen maanden een boek dat de 
titel „HET JAAR VAN DE 
KREEFT" kreeg. 

En het is het verhaal, ont
leend aan zijn romance met 
KITTY COURBOIS. -

Het is eigenlijk de eerste: 
echte Nederlandse LOVE 
STORY. Het boek gaat echter 
nog dieper dan LOVE STORY". 

HUGO CLAUS is echter 
gentleman genoeg om te zeg
gen, dat het boek niet auto
biografisch is. „Ik heb alleen 
elementen uit mijn romance 
uit de liefde tussen KITTY en 
mij gebruikt maar ik wil niet 
de indruk wekken, dat ik mijn 
liefde voor Kitty exploiteer in 
dit boek. Ze gaat trouwens 
dood ook op het einde. Ik heb 
alleen, de lief de' op zich zelf 
tussen haar en mij als inspira
tiebron gezien en ook ervarin
gen daaruit verwerkt maar ik 
w ü wel zeggen, dat KITTY 
COURBOIS zelf veel intelli
genter en mooier is dan de 
•hoofdpersoon uit mijn boek 
toni". > 

KITTY COURBOIS zelf 
heeft het boek niet gelezen, 
weet ook niet dat het haar 
persoon is die Hugo Claus-
geïnspireerd heeft en ook voor 
haar zal het lezen van dit boek 
een gevoel van melancholie 
geven een schok ook" van her
kenning wellicht. 
. HUGO CLAUS heeft met 

mij gistermiddag gesproken 
over het onderwerp van dit 
boek de liefde en de personen. 

De personen zijn PIERRE 
EN TONI. Dit liefdespaar, al
dus HUGO CLAUS, maakt al

les mee wat er in een lief des-
verhouding gebeurt. ; ~ 

„Want bij een liefde is het 
altijd het zelfde. In het begin 
is het een soort PRELUDE-
MUZIEK VAN MOZART, te
der en licht, dan vertroebelt 
het geheel en daarna is het als 
een rupsbaan op de kermis die 
op en neer gaat én tenslotte . 
verziekt het. Dat is altijd zo 
niet een grote liefde". 

En troebelen zijn er zeker ïn 
de verhouding tussen PIERRE 
EN TONI in dit boek. Toni is 
getrouwd (Kitty Courbois was 
dit ook) en wat karakter be
treft zijn de karakters anders 
en stellen zij heel andere eisen 
aan de liefde. ', 

HUGO CLAUS zei mij: . 
9 HIJ wil totale liefde, name
lijk die liefde, die de staat van 
verliefdheid transformeert in 
iets groters, iets indringenders, 
tot de diepste zin van het le
v e n . . . 
® ZIJ een jonge vrouw van 
deze tijd kan dit vanwege 
haar halve: emancipatie niet 
aan. En zij verkiest een staat 
van verliefdheid die aan de 
oppervalkte blijft, die haar 
niet totaal engageert waardoor 
haar eén diepere zin van het 
leven ontgaat want daar is zij 
te bang voor"." 

I „Hij", aldus Claus, „wil hel
derheid, hij wil een liefde, die 
het daglicht kan hebben en 

idaarom heb ik misschien óók 
dit boek geschreven.. ." 

. De vrouw.van n u .— .vrou^ 
wen zoals Courbois — 'maken 
volgens Hugo Claus een dui
delijke crisis door daar zij; 
moeilijke liefdespartners wor
den. • . 

. Hij zei me: „Ze zijn half 
'.' geëmancipeerd, omdat ze dat 

menen te moeten, maar aan de 
; andere kant zijn ze met aller

lei onderhuidse draadjes ge
bonden aan vroeger, toen de 
vróuw nog onderdanig was. 
Dat maakt de vrouwen van nu 
radeloos, dat maakt ze onge
lukkig en geeft ze eén bijzon
dere bloedstroom. Daarom zijn 

• de vrouwen soms niét .te be
grijpen en zijn de. meeste ge
dragingen van hen nog altijd . 
een raadsel voor mij". 

Van wat voor soort vrou
wen houdt hij zelf? 

Hij denkt na „Ik kan beter 
zeggen van welk soort vrou
wen ik niet hou. Wel ik hou 

niet van vrouwen die kinder
lijk, doen- die zich blijven ge
dragen alsof ze veertien jaar 
zijn.-En ik hou ook niet van 
vrouwen die in hun gevoel 
voor radeloosheid elke avond 
maar weer met een ander naar 
-bed gaan. Ik ben geen. liefheb
ber van vrijblijvende sex-con-
tacten. 

Voor mij is het naar bed 
gaan met: een ander wezen nog 
altijd iets heel bijzonders, het 
is een feest. 

Eigenlijk ben ik dus wat dat 
betreft heel ouderwets.. ." 

Ik zeg' hem dat hij toch 
niet zö ouderwets is, dat hij 
als getrouwd man een verhou
ding heef t met een actrice, die 
ook getrouwd was. -

„Wat vindt uw vrouw van 
een dergelijke verhouding?'' 

Hij zegt: „Ze accepteert het 
van mij. Ik j hou van mijn 
vrouw en zij weet hoe.ik ben. 
En zij is heel verstandig. Ze 
redeneert: ik kan. hem beter 
houden met iemand/erbij,, dan 

dat ik hem verlies. Ze weet 
hoe ze mij moet behande
len . . ." 

HUGO CLAUS denkt met. 
weemoed terug aan de tijd — 
nu twintig jaar geleden — dat 
hij zijn vrouw ontmoette: „ze 
was filmster én maakte films 
in Duitsland^ Italië en Frank
rijk. Ik reisde altijd met 
haar mee en leefde jarenlang 
in hotels ik sliep ; en - at en 
dronk en wachtte totdat zij 

.'s avonds thuiskwam van de 
set. Ik leefde, nét als een. soort 
'gigolo en,dacht dit is het goe
dé leven, dit, gaat zo door tot 
aan mijn dood.. ." 

En dan:. „Daarmee wil ik zeg
gen dat ik nu ook nog een type 
ben, dat willoos is,- dat moet 
ook in eén liefdesverhouding, 
er moet een steeds wisselende 
meestér-knechtverhouding 
zijn, dan moet de vrouw alles 
regelen dan weer dé man.".. 

Ik vraag hem of liefde en 
haat altijd samen gaan wat 
men in zijn boek wel kan le
zen. 

„Ja", z e g t hij, „in een goede 
liefde doe je elkaar pijn, maar 
vaak vindt de partner het fijn 
die pijn te hebben. Iedereen 

luisteren. Ik, heb er gewoon 
geen geduld voor, ik interes
seer me ook niet zo voor sex, 
dat ik behoefte aan telkens 
een ander heb." 

Hugo Claus spreekt zeer 
openhartig over liefde en sex. 

Hij — waarschijnlijk komt 
het toch omdat hij Vlaming is 

: — is erg spontaan als hij over 
dit onderwerp spreekt. 

Maar hij bekijkt een liefde 
ook. klinisch in al haar futili
teiten. 

„Verliefde mensen gedragen 
zich vaak net als kinderen", 
zegt hij, „ze zijn ergens gewoon 
ridicuul. Dat komt in het boek 
bijvoorbeeld ook tot uiting in 
een passage waarbij zij een 
broodje gaan eten. Zij vraagt 
hem wat hij voor broodje wil. 
Hij. zegt precies hetzelfde als 
jij. Zij bestelt filet americain 
en voor hem een ham dan is 
hij boos omdat hij niet het
zelfde krijgt als zij. Ze hebben 
ook een soort onschuld, de on
schuld van kinderen. En ze zijn 
ook verdrietig. In het boek 
komt ook een tekst voor waar
in hij zegt: Wat hou ik van je 
en.zij antwoordt: „Wat ben je 
neo-romantisch. „Maar dat zijn 
ze ook nu nog, verliefde men
sen." 

HUGO CLAUS, die in Bel-

ZO LEEFT HUGO 
Nederlands meest succesrijke 
toneelschrijver en geslaagd 
dichter, romanschrijver en 
filmmaker? Want hij is zelden 
te zien op party's, recepties of 

- premières. 
Hij leeft een heel verborgen 

leven in zijn Amsterdamse 
grachtenhuis en zijn boerderij 
in België. 

In België woont hij met zijn 
vrouw. In Amsterdam i s ' d e 
VPRO-scriptgirl Ellen Jehs op 

I het ogenblik zijn vriendin en 
; gisteren vertrok hij met haar 

voor een korte vakantie naar 
! Tanger. 
" H i j zei me: „Ik- hoef niet 

naar.' allerlei party's. In de 
tijd, dat mijn vrouw filmster 
was en ik altijd met haar mee 
reisde, heb ik wel gezien wat 
al ï die cocktailparty's:, beteke-

I iieni Ze zijn vol futiliteiten, het 
k zijn' gewoon een aantal men-

sen, die elkaar maar blijven 
^beloeren, dat is niets voor mij. 
- tenzij je iets wi l versie-
—ren". • 

Het is avond. Ik zit bij hem 
feïnfi zijn:-; grote•= kamer aan. de 
^Amsterdamse Raamgracht, 
—waar^hij in-een der grootste 
% huizen van Amsterdam woont. 
fDë'-kamérs zijn zalen, er is een 
iispellet jeskamer waar ping-
> pongtafels staan en gokauto-
V maten en in deze ruimte leeft 
r en wérkt hij. 

J< /^Melancholiek 
^ - „ I k - voel me hier alleen me-
ic lancholïek worden, als het 
:•• donker' wordt", zegt hij, „dan 
; zet ik Aznavour op. „En" zegt 
/.hij*' kijkend naar een groot 

speelgoeddier, „dan heb ik dat 
béést om tegen te praten". 
«. Hoe vindt hij het als Belg in 

.Amsterdam? , 
-̂E „Ik ga niet veel uit. Bc ken 
dus Amsterdam niet goed, 

. maar wel vind ik dat ieder-

een in Nederland altijd gelijk 
wil hebben en dat een contact, 
dat je met iemand hebt ineens 
abrupt kan aflopen als hij 
geen gelijk van je krijgt, of 
het niet met je eens is . ¿1 Bel
gië lossen we zoiets veel soe
peler op . . . 

Hoe vindt hij de situatie bij 
het Nederlandse toneel? 

„Er zou een groot staatsge-
zelschap moeten komen ïn 
plaats van al die kleine gezel
schappen, maar daar: zal het 
toch wel nooit van komen". 

Ik vraag hem of hij als 
schrijver van toneelstukken 
vaak geen moeilijkheden met 
acteurs of actrices heeft. . 

„Acteurs en actrices zijn nu 
eenmaal een speciaal ras", 
zegt hij» „een ras waar ik nu 
eenmaal verliefd op ben. Ze 
zijn heel andere mensen dan 
normale mensen. Ze zijn in de 
functie van het dagelijks le-

- ven onvolkomen, ze functione
ren alleen goed als ze op het 
toneel iemand anders kunnen 
zijn. Dan gaan ze pas helemaal 
leven, in die andere gedaan

te". - -
Zijn ze soms moeilijk als je 

met ze werkt? 
Hij glimlacht en zégt: „Je 

maakt wel eens iets mee. Maar 
je raakt er aan gewend. Een 
vrouw als Ellen Vogel hij- ; 
voorbeeld, die gaat op een ge
geven ogenblik altijd te keer. 
Als ik dan een gil hoor dan 
weet ik dat het Ellen is. „Ik 
wil dat niet ik doe het niet, 
vent!" schreeuwt ze dan. Kijk, 
dan moet ik haar achterna 
rennen op de gang en met 
haar gaan praten. Dat is ei
genlijk al een vast nummer 
geworden. Bij het toneel 
moet er echter evenals bij de 
liefde een meester-knecht-ver-
houding zijn". 

Ik vraag hem of hij 

vindt dat veel acteurs en ac
trices bij het Nederlandse to
neel te „overdreven" spreken. 

„Ja", zei hij, ,,maar ik heb 
er geen bezwaar tegen als ze 
artificeren, als het maar glan
zend en mooi is. Maar het 
moet wel het midden hebben 
tussen naturel en dat quasi 
pompeuze. Het zou geen re
torisch acteur moeten zijn, je 
zou een neo-retorist moeten 
krijgen maar dat heb ik nooit 
geprobeerd en daar moeten de 
acteurs en actrices hersenen 
voor hebben en het is nu een
maal niet hun rol om in de 
eerste plaats hersenen te heb
ben. Maar verliefd ben ik wel 
op ze, ja". 

Hij is wel veelzijdig, hij 
schrijft toneelstukken, gedicht-
ten, romans en filmscenario's. 
Hij 7 zegt me: „Ik hou ervan 
veel te doen, het is voor mij 
allemaal een spel, ik ben nu 
eenmaal gek op spelletjes, dat 
zie je ook in dit huis. Ik graaf 
niet zo diep in mezelf als bij
voorbeeld een Hermans of een 
Van het Reve. Maar elk werk
stuk, dat ik maak heeft zijn 
eigen probleem. . ." 
v Hoe dicht hij? Sluit hij zich 
daarvoor op? 

Hij glimlacht: „Nee — dat 
hoeft niet. Ik ben getraind, om 
mij zelf te isoleren zoals een 
Zen-monnik rustig in bijvoor
beeld een nachtclub in trance 
kan gaan kan ik dat ook met 
mijn gedichten". 

Hoe raakt hij in trance? 
>,Dat is een nogal ingewik

keld procédé", zegt hij. „Je 
hoort eerst een innerlijk mu
ziekje, daar zoek je de woor
den en begrippen bij; Dan 
komt er de technische/ vaar
digheid die woorden die mu
ziek zo neer te zetten dat het 
de spontaniteit van. dat mu
ziekje houdt". \ 

Wat vindt hij van een 
dichter als Rod McKuen? 

„Op de mesthoop bloeit al
tijd één bloem", zegt hij, „en 
er moeten een heleboel ver
schillende soorten dichters zijn 
om goede dichters te hebben. 
Rod McKüen neemt geen risi
co, hij doet het op de gemak
kelijke manier". 

Ik vraag hem waarom in 
Nederland kunst en politiek 
toch altijd samen moeten gaan 
en schrijvers alleen „ïn" zijn 
als ze maar links gaan doen. 

Links 
1 Hij zegt: „Toch is het opval

lend dat de grote schrijvers 
meestal linkse sympathieën 
hebben. Dat komt voort uit 
hun wérk, dat de ontvoogding 
van bepaalde waarden wil. Ze 
willen zich niet klem laten 
zetten. 

Ik zelf ben ook éen Cuba-
ganger. Ik ben er een keer 
drie weken geweest en ik vind 
dat GASTRO wel goede din
gen heeft gedaan, maar het is 
wel zo dat Cuba ook weer een 
modeverschijnsel is geworden 
en ik ben dan ook geen Che 
Guevara-type dat zo nodig 
met een mitrailleur moet gaan 
lópen, maar het boeit mij wel,-
ja". 

Hugo schenkt nog een glas 
whisky in. 

Een' aardige man, een ro
manticus, gevoelig en melan
choliek. 

Een echte dichter, een unie
ke persoonlijkheid, die ik als 
een beeldje van Shakespeare 
zie staan op een oud altaar
stuk. 

„Shakespeare was, zo las ik, 
ook een Vlaming. Ik. ben zijn 
reïncarnatie." En daar zelf 
hard om lacht. . 

opzicht modieuzer zijn gewor
den óf ook hun gebeente, hun 
enkels gracieuzer zijn. En ook 
de jongens zien er beter uit." 

Hugo Claus kijkt uit zijn. 
Amsterdamse grachtenhuis 
neer op de Raamgracht waar 
een hippieboot ligt met jonge 
hippies erop. 

Zo'n boot speelt een rol in 
zijn boek. 

Op een van die boten zal 
Toni sterven. 

„Waarom moet zij dood
gaan?", vroeg ik Hugo Claus, 
„was dat het gemakkelijkste 
einde om deze liefde te be
ëindigen?" ;->. -

„Elke liefde eindigt, elke 
liefde als tussen. deze twee 
mensen en vaak speelt de 
dood daarin een rol en stérft 
er een, daarom heb ik het ge-, 
bruikt" 

Maar waarschijnlijk ook om 
deze liefde, die hij voor KIT
TY had, uit zijn hoofd te zet
ten en de therapie zoals hij 
het schrijven van dit boek 
noemde, te beëindigen. 

Wij zullen de komende 
dagen enige fragmenten 
uit deze NEDERLANDSE 
LOVE STORY publiceren, 
de geschiedenis ontspro
ten aan de ervaringen van 
de schrijver met de actri
ce. In het boek „Het jaar 
van de Kreeft" zijn het 
een kapster Toni en een 
financieel expert PIER
RE. 
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